
Aktuálně

13. 10. 202115:18

Klienti Bohemia Energy entity o dodávky elektřiny a plynu 
nepřijdou, převezmou je tzv. dodavatelé poslední instance

Společnost Bohemia Energy a další firmy ze skupiny Bohemia Energy entity oznámily 
ve středu 13. října 2021 ukončení dodávek elektřiny a plynu svým zákazníkům. 
Domácnosti ani firmy nicméně o energie nepřijdou, o nepřetržitou dodávku elektřiny 
nebo plynu se u nich postarají dodavatelé poslední instance.

Podle premiéra Andreje Babiše vláda situaci už od úterý, kdy se objevily první 
informace o konci těchto dodavatelských firem, intenzivně řeší. „Nejdůležitější je, že 
lidé nemusejí mít strach. Že se skutečně nemůže stát, že by nedostávali elektřinu nebo 
plyn, protože tu máme mechanismus tzv. dodavatele poslední instance. To znamená, 
že do šesti měsíců od této nešťastné události si mohou postižení obyvatelé vybrat 
nového podnikatele,“ uvedl premiér Babiš.

Dodavatel poslední instance (DPI) je nástrojem, který chrání spotřebitele v případě 
úpadku jakéhokoliv dodavatele energií. Nastupuje okamžitě a energie od něj lidé 
mohou odebírat nejdéle půl roku. Kdykoliv během této doby si mohou vybrat nového 
řádného dodavatele a přejít k němu bez jakýchkoliv omezení. I pokud měli s původním 
dodavatelem uzavřenou smlouvu na dobu určitou, ta v rámci DPI již neplatí.

„Spotřebitelé v tuto chvíli nemusejí nic dělat, nemusejí nikam volat nebo chodit na 
pobočky. Jejich dodavatel poslední instance se jim ozve sám během několika dní. 
Dostanou od něj základní informace a oznámení o ceně, za kterou jim bude energie 
dodávat. Běžně takové vyrozumění probíhá do pěti dnů. Tentokrát se však ukončení 
činnosti týká jednoho z největších tuzemských dodavatelů. Je tedy velmi 
pravděpodobné, že bude docházet k drobným zpoždění, než dodavatelé poslední 
instance stihnou informovat všechny zákazníky,“ konstatoval Stanislav Trávníček, 
předseda Rady Energetického regulačního úřadu.

Cena, za kterou DPI bude energie dodávat, není přímo regulovaná, řídí se však 
pevnými pravidly. DPI do ní může promítnout například vyšší administrativní náklady 
spojené s přebíráním zákazníků na krátkou dobu. Tlak na ceny elektřiny a plynu teď 
však vyvíjejí především vysoké ceny na burze, kde dodavatelé energie nakupují, DPI 
nevyjímaje. Většího zdražení se tak v rámci DPI mohou dočkat zejména lidé, kteří u 
původního dodavatele měli starší smlouvy s (z dnešního pohledu) výhodnou cenou.

Podle premiéra Babiše je negativní zkušenost s působením skupiny Bohemia Energy 
na trhu s energiemi důvodem k zásadní změně zákona. „Není přece možné prodávat 
nějaké zboží, které nemám nakoupené. To je skutečně velice nezodpovědné,“ podotkl 
předseda vlády.

Energetický regulační úřad společně s Ministerstvem průmyslu a obchodu nyní jednají 
s dodavateli poslední instance. Ačkoliv DPI již deklarovali, že jsou spotřebitele 
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připravení převzít, jde o dosud největšího dodavatele, který v České republice ukončil 
činnost.

„Chtěl bych vyzvat dodavatele poslední instance, všechny dodavatele a také dceřinou 
společnost státu ČEZ, aby udělaly maximum pro to, aby tato situace nebyla zneužita 
proti lidem. Chtěl bych vyzvat i Energetický regulační úřad, aby se zamyslel nad 
zastropováním ceny toho nového dodavatele pro ty spotřebitele, kteří byli oklamáni. To 
je další věc, aby ERÚ promyslel, jakým způsobem zabránit tomu, aby toho tito noví 
dodavatelé nezneužívali,“ prohlásil Andrej Babiš.

Informace k institutu DPI jsou dostupné na webových stránkách ERÚ. O vývoji situace 
bude úřad veřejnost průběžně informovat.

Vytištěno: 26.října 2021 v 9.55

Vláda ČR (c) 2009 - 2014
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Aktuálně

18. 10. 202113:15

Tripartita se zabývala pomocí automobilovému průmyslu a 
zvyšováním cen energií

Zástupci vlády, odborů a zaměstnavatelů se v pondělí 18. října 2021 sešli 
prostřednictvím videokonference na jednání tripartity. Sociální partneři se na svém 
jednání věnovali situaci v automobilovém průmyslu a aktuální krizí v energetice.

Ministerstvo práce a sociálních věcí představilo možnosti využití programu Antivirus 
a dalších nástrojů k řešení současné situace na trhu práce. Aktuálně existuje 
významné riziko zhoršení dobré kondice trhu práce. Vysoké riziko hrozí zejména u 
automobilového průmyslu, a to zejména z důvodu nedostatku polovodičů a z nich 
vyráběných čipů.

„Je ohrožena celá vertikála dodavatelů pro naše výrobce. Proto jsme diskutovali, jakou 
formou podpoříme zaměstnanost. Je tu program Antivirus, který se osvědčil v rámci 
covidu, to znamená příspěvek šedesát procent náhrady mzdy plus pojistného, tedy 
nákladů za dobu překážky v práci. Maximálně 29 000 korun na zaměstnance a měsíc. 
Tento program máme schválený plošně od Evropské komise do konce roku, ale 
zároveň Ministerstvo práce a sociálních věcí a ÚHOS vyjednávají jednak o novém 
zákoně o kurzarbeitu a také o prodloužení Antiviru,“ konstatoval premiér Andrej Babiš.

Členové tripartity se na jednání domluvili, že stát podpoří automobilový průmysl a 
navazující segmenty. „Obrátím se dopisem na evropskou komisařku Margrethe 
Vestagerovou a požádám ji o schůzku. Ve čtvrtek budu na Evropské radě v Bruselu a 
chci s ní projednat, jestli by Komise tento náš návrh na prodloužení do konce roku 
v této modifikované variantě podpořila,“ uvedl předseda vlády. Vláda chce tuto pomoc 
firmám poskytnout zpětně od 1. října. Cílem opatření je zachovat maximální možnou 
míru zaměstnanosti v klíčovém odvětví výroby automobilového průmyslu.

Sociální partneři také řešili aktuální krizi v energetice, zvyšování cen energií a tepla a 
možnosti jejich řešení. Jednou z navrhovaných možností pomoci pro domácnosti je 
snížení DPH na energie z 21 procent na 0 procent. Vysoké nárůsty cen energií se 
týkají i firem. V některých sektorech skokové zdražení omezuje firemní možnosti 
investovat a vytváří tlak na zdražování.

„Budeme to dnes intenzivně řešit na vládě a přijmeme opatření, která jsme již avizovali. 
Chtěl bych znovu ubezpečit naše občany, že nehrozí žádné přerušení dodávek tepla 
nebo elektřiny do domácností,“ prohlásil premiér Babiš.

V letošním roce se jedná o sedmé zasedání tripartity. Poslední jednání Rady 
hospodářské a sociální dohody se konalo minulý měsíc. Od sněmovních voleb v roce 
2017 se Rada hospodářské a sociální dohody sešla na 21 řádných plenárních schůzích 
a čtyřech mimořádných jednáních. Pracovní týmy se scházejí pravidelně a stejně tak i 
tripartity v krajích.

Page 1 of 2Verze pro tisk | Tripartita se zabývala pomocí automobilovému průmyslu a zvyšování...

26.10.2021http://www.vlada.cz/scripts/detail.php?id=191186&tmplid=50



Vytištěno: 26.října 2021 v 9.56

Vláda ČR (c) 2009 - 2014
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Aktuálně

18. 10. 202117:17

Vláda přijala opatření na podporu spotřebitelů energií, 
schválila i čtyři humanitární dary do zahraničí

Odběratelé elektřiny a plynu v České republice nebudou muset za listopad a prosinec 
platit daň z přidané hodnoty za odebrané energie. Domácnosti a další menší 
odběratelé elektřiny se spotřebou do tří megawatthodin navíc dostanou od státu 
finanční kompenzaci. O těchto krocích, které mají především občanům, ale i firmám 
pomoci překlenout současnou krizi s vysokými cenami energií, rozhodla vláda Andreje 
Babiše na zasedání v pondělí 18. října 2021.

Vláda projednala a schválila několik kroků, které mají usnadnit domácnostem i firmám 
v problémech s aktuálním dramatickým nárůstem ceny energií na trhu. Ministryně 
financí dostala od vlády za úkol připravit a vydat rozhodnutí, kterým dojde k prominutí 
daně z přidané hodnoty při dodání elektřiny a plynu, včetně přijatých úplat na 
dodání elektřiny a plynu, pokud povinnost přiznat daň nastane v listopadu nebo v 
prosinci 2021. V současnosti jsou energie zatíženy daní ve výši 21 procent. 
Ministerstvo financí zároveň připraví do středy 20. října návrh novely zákona o dani z 
přidané hodnoty tak, aby dodání elektřiny a plynu s účinností od 1. 1. 2022 bylo 
osvobozeno od daně s nárokem na odpočet daně.

Zároveň má ministryně financí uloženo vyzvat k příslušným konzultacím pro uplatnění 
snížené sazby daně z přidané hodnoty na dodání elektřiny a plynu Výbor pro DPH a 
požádat evropského komisaře pro hospodářství o dočasnou možnost aplikovat 
osvobození od daně z přidané hodnoty s nárokem na odpočet daně na dodání elektřiny 
a plynu tak, aby tento krok byl v souladu s evropskými směrnicemi. Podrobnosti 
v tiskové zprávě Ministerstva financí.

Vláda zároveň projednávala novelizaci nařízení vlády o stanovení prostředků 
státního rozpočtu podle § 28 odst. 3 zákona o podporovaných zdrojích energie 
pro rok 2022. Změnou dojde ke zvýšení kompenzace části regulované ceny elektřiny 
související s provozní podporou obnovitelných a dalších podporovaných zdrojů 
energie, kterou hradí domácnosti v platbách za spotřebovanou elektřinu. Maximální 
kompenzace bude činit 1 485 korun a kompenzovat bude spotřebu do výše tří 
megawatthodin, což je hodnota průměrné spotřeby maloodběru domácností v loňském 
roce. K tomuto bodu se vláda vrátí na mimořádné schůzi ve středu.

Kabinet také uložil ministryni financí, aby vydala rozhodnutí, kterým se prodlouží dosud 
platné prominutí daně z přidané hodnoty na respirátory, filtrační polomasky a jejich 
příslušenství. Prominutí DPH se zatím vztahuje na zdanitelná plnění uskutečněná do 
31. 10. 2021, novým rozhodnutím se rozhodné období prodlouží do 31. prosince. 
Důvodem je snaha zajistit nízké ceny ochranných prostředků na trhu i v závěru roku, 
protože epidemická situace s výskytem nemoci covid-19 je stále nepříznivá.
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Vláda schválila rovněž navýšení objemu finančních prostředků na služební příjmy 
příslušníků Hasičského záchranného sboru České republiky a Policie České 
republiky pro rok 2021 tak, aby bylo možné pokrýt zvýšené mzdové náklady obou 
sborů, které vznikly v souvislosti s mimořádným nasazením policistů a hasičů po 
červnovém řádění tornáda na jižní Moravě. Na platy hasičů půjde o 20 milionů korun 
více, na platy policistů o téměř 26 milionů více, kompenzovány budou ze státního 
rozpočtu i mimořádné výdaje zasahujících jednotek Hasičského záchranného sboru ČR 
a sboru dobrovolných hasičů a škody a mimořádné výdaje a ztráty na majetku Správy 
státních hmotných rezerv.

Ministři rozhodli také o udělení dalších humanitárních darů do zahraničí, které mají 
především pomoci s řešením dopadů ilegální migrace. Po pěti milionech korun obdrží 
prostřednictvím Stálého zdravotně humanitárního programu MEDEVAC v roce 2021 
Luteránská světová federace na projekt Zlepšení poskytování kvalitní zdravotní péče a 
rehabilitace pro uprchlíky a obyvatele okresu Dadaab v severní Keni, organizace CARE 
International na projekt Zlepšení urgentní mateřské a novorozenecké zdravotní péče a 
osvěta místní komunity v oblasti ženské obřízky a prevence covid-19 v regionu Ségou 
v Mali a organizace Caritas Internationalis na projekt Podpora screeningu 
onkogynekologických onemocnění a gynekologické péče v Gruzii. Dalších 25 milionů 
korun poskytne český stát prostřednictvím programu Pomoc na místě v roce 2021 
Mezinárodní organizaci pro migraci na projekt Podpora reintegrace senegalských 
navrátilců a prevence nelegální migrace ze Senegalu. Více informací najdete v tiskové 
zprávě Ministerstva vnitra.

Kompletní výsledky jednání vlády naleznete na http://www.vlada.cz/cz/media-
centrum/aktualne/vysledky-jednani-vlady-18--rijna-2021-191204/.

Vytištěno: 26.října 2021 v 9.56

Vláda ČR (c) 2009 - 2014
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Aktuálně

20. 10. 202117:21

Vláda připravila návrh státního rozpočtu pro nově zvolenou 
Poslaneckou sněmovnu, snížení cen energií mají ošetřit 
novely zákonů

Vláda Andreje Babiše schválila na mimořádném jednání ve středu 20. října 2021 návrh 
zákona o státním rozpočtu ČR na rok 2022, který musí předložit nové Poslanecké 
sněmovně vzešlé z parlamentních voleb. Připravila i novely tří zákonů, jimiž chce snížit 
negativní dopady dramaticky stoupajících cen energií na koncové odběratele a 
projednala i zpřísnění protiepidemických opatření v souvislosti s rostoucími počty 
nakažených nemocí covid-19. 

Návrh státního rozpočtu na příští rok, jak ho vyjednalo Ministerstvo financí, nadále 
počítá se schodkem 376,6 miliardy korun. Předpokládané příjmy ministerstvo vyčíslilo 
na 1 551,1 miliardy korun, výdaje 1 927,7 miliardy korun. Zákonem se musela vláda 
zabývat znovu, protože předchozí návrh, schválený v souladu se zákonnými lhůtami 
koncem září, už nemohla projednat končící Poslanecká sněmovna. Do Sněmovny 
vzešlé z říjnových parlamentních voleb, je nutné všechny neprojednané návrhy 
legislativních změn předložit znovu. Podrobnosti o návrhu rozpočtu naleznete v tiskové 
zprávě Ministerstva financí.

Vláda se také vrátila k projednávání opatření, která mají ulehčit odběratelům energií 
současnou situaci s dramatickým nárůstem jejich cen. Vláda předloží do Poslanecké 
sněmovny tři návrhy novel zákonů – zákona o dani z přidané hodnoty, zákona o 
podporovaných zdrojích energie a zákona o podmínkách obchodování 
s povolenkami na emise skleníkových plynů. Vláda v nich navrhuje, aby na dodání 
elektřiny a plynu bylo namísto základní sazby daně ve výši 21 procent uplatněno 
osvobození od daně s nárokem na odpočet daně, aby bylo možné kompenzovat 
zákazníkům části regulované ceny elektřiny související s provozní podporou 
obnovitelných a dalších podporovaných zdrojů energie a aby na finanční krytí těchto 
podpůrných opatření bylo možné využít peněžní prostředky z aukcí emisních 
povolenek. Účinnost novely zákona o DPH vláda požaduje od 1. ledna 2022, změny 
v daních i ve využívání peněz z emisních povolenek ale podléhají souhlasu Evropské 
komise.

Vláda projednala také změny v protiepidemických opatřeních, které v souvislosti se 
sílící vlnou epidemie covid-19 připravilo Ministerstvo zdravotnictví. Od 25. října bude 
opět zavedena povinnost používat respirátor ve všech vnitřních prostorech budov 
včetně pracovišť až na stanovené výjimky, např. pro pedagogické pracovníky při výuce 
nebo pro zaměstnance, kteří budou na pracovišti sami.

Od 1. listopadu pak bude platit, že provozovatelé restaurací, klubů, diskoték a dalších 
obdobných provozoven budou mít povinnost kontrolovat OTN, zda má zákazník 
platný test, očkování či potvrzení o prodělání nemoci covid-19. Dojde také ke zkrácení 
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doby platnosti testů – antigenní test bude nově platit jen 24 hodin, PCR test 72 hodin. 
Zároveň ministerstvo rozhodlo omezit úhradu preventivních testů na SARS-CoV-2. 
Nárok na bezplatné provedení testu (RAT antigenní test jednou za sedm dnů a dva 
PCR testy za kalendářní měsíc) budou mít nově jen osoby mladší 18 let, osoby, které 
se kvůli zdravotnímu stavu nemohou podrobit očkování a osoby, které podstoupily 
alespoň jednu dávku očkování.

Zároveň se ale zvyšuje věková hranice dětí, které se nemusejí prokazovat OTN, ze 
šesti na dvanáct let, a pokud se bude jednat o organizovanou sportovní soutěž, zvyšuje 
se tato věková hranice na 18 let.

Kompletní výsledky jednání vlády naleznete na http://www.vlada.cz/cz/media-
centrum/aktualne/vysledky-mimoradneho-jednani-vlady-20--rijna-2021-191273/.

Vytištěno: 26.října 2021 v 9.56

Vláda ČR (c) 2009 - 2014
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Aktuálně

22. 10. 202117:55

Premiér Babiš jednal v Bruselu o rostoucích cenách energií, 
migraci a obchodní politice EU

Předseda vlády Andrej Babiš se ve dnech 21. a 22. října 2022 v Bruselu zúčastnil 
zasedání Evropské rady. Lídři EU jednali o prudce rostoucích cenách energií, covidu-
19, obchodní politice, migraci, vnějších vztazích a digitální transformaci Evropy. 

Hlavním tématem prvního dne jednání byl prudký růst cen energií. Diskuze se 
soustředila na možná krátko a dlouhodobá řešení problému a jeho příčinám, včetně 
fungování systému EU pro obchodování s emisemi (EU ETS).

„Na Evropské radě jsme jednali dlouho do noci a musím říct, že pro mě to bylo hlavně 
téma rostoucích cen energií. Je to skutečně o emisních povolenkách. Evropská komise 
prověří, jakým způsobem ten trh funguje a pokud zjistí nějaké iregulace, to znamená 
nějaké nesprávnosti, tak to bude řešit,“ uvedl český premiér.

Lídři se poté krátce věnovali aktuální situaci související s pandemií covid-19, zejména 
stavu proočkovanosti v EU, uznávání certifikátů třetích států a sdílení vakcín. „V ČR se 
nám situace opět zhoršuje, čísla nakažených rostou, takže je opravdu zásadní, aby se 
všichni nechali očkovat,“ uvedl premiér Babiš.

Evropská rada dále diskutovala také o stavu právního státu v souvislosti se situací 
v Polsku, kde ústavní soud zpochybnil přednost unijního práva. „Je to složitý právní 
problém a úloha Evropské rady je v této oblasti omezená. Musíme se hlavně snažit, 
aby se z toho nestal otevřený konflikt uvnitř EU,“ řekl předseda vlády.

Během pracovní večeře lídři hovořili o obchodní politice EU. Shodli se, že se jedná o 
důležitý nástroj, prostřednictvím kterého může EU prosazovat své hodnoty. Na závěr 
prvního dne se lídři věnovali ještě vnějším vztahům, konkrétně přípravě na 
nadcházející mezinárodní summity, mimo jiné zasedání COP26 o změně klimatu, 
summit Východního partnerství a summit ASEM.

Druhý den zasedání měli lídři na programu téma migrace a digitální transformace. 
Ústředním tématem byla ochrana vnější hranice Unie v kontextu aktuální situace na 
hranicích s Běloruskem. Evropská rada odmítla pokusy o zneužívání migrace ze strany 
třetích zemí a vyzvala k přijetí dalších sankcí vůči Bělorusku. Lídři se shodli na tom, že 
je nutné přijmout opatření, kterými by se členským státům na vnější hranici urychleně 
dostalo vhodné podpory z rozpočtu EU, včetně výstavby zařízení na ochranu hranic.

„Migrace je stále velké téma, obrovské téma. Migranti chodí různými trasami, začíná to 
být velký problém pro všechny. Dnes jsme se dlouho dohadovali na závěrech, které se 
rodily těžce. Nakonec došlo k nějakému kompromisu, ale migrace je znovu na stole. My 
na to máme stále stejný názor, že máme bojovat hlavně proti pašerákům. Evropské unii 
trvalo, myslím tím hlavně Evropské komisi a dalším členským státům, více než 5 nebo 
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6 let, než dospěli ke stejnému názoru. Došlo se ale tedy k závěrům, že Evropská 
komise předloží aktivní návrhy, které by řešily tuto situaci,“ shrnul Andrej Babiš.

Na závěr se Evropská rada zabývala pokrokem v digitální transformaci Evropy a 
v klíčových legislativních návrzích v oblasti digitální agendy.

Vytištěno: 26.října 2021 v 9.57

Vláda ČR (c) 2009 - 2014
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